

**Rezoluția Congresului Științific Internațional „Sport. Olimpism. Sănătate”, ediția a VI-a,
16-18 septembrie 2021**

În perioada 16-18 septembrie 2021, în cadrul Universității de Stat de Educație Fizică și Sport și-a ținut lucrările cea de-a VI-a ediție a Congresului Științific Internațional „Sport. Olimpism. Sănătate” la care au participat reprezentanții centrelor universitare din Republica Moldova, România, Rusia, Ucraina și Belarus.

Forumul științific s-a desfășurat sub patronatul Asociației Internaționale a Universităților de Cultură Fizică și Sport. Organizatorii congresului sunt Ministerul Educației și Cercetării al Republicii Moldova, Universitatea de Stat de Educație Fizică și Sport, precum și Academia Olimpică a Republicii Moldova.

La congres au fost abordate probleme științifice de importanță majoră privind: olimpismul și mișcarea olimpică; aspecte filosofice, socioeconomice, juridice și manageriale ale culturii fizice; educația fizică în sistemul de învățământ; pregătirea profesională a cadrelor; tehnologii inovatoare și bazele științifico-metodice ale sistemului contemporan de pregătire a sportivilor; medicină sportivă, kinezoterapie și cultură fizică recreativă.

La ședința în plen a Congresului Științific Internațional au luat cuvântul următoarele personalități:

1. Manolachi Veaceslav (Moldova), doctor habilitat, profesor universitar, rectorul USEFS cu raportul ”Bioenergia efortului maximal la etapele precompetițională și competițională în corelare cu consumul de produse alimentare”.

2. Platonov Vladimir (Ucraina), doctor habilitat, profesor universitar, redactor-șef al revistei ”Știința în sportul olimpic” cu raportul ”Știința sportului: spațiul informațional și integritate academică”.

3. Lubșeva Ludmila (Rusia), doctor habilitat, profesor universitar, redactor-șef al revistei „Teoria culturii fizice” cu raportul ”Particularitățile epuizării psihice a sportivilor în sportul olimpic”.

4. Bulatova Marina (Ucraina), doctor habilitat, profesor universitar, șefa Catedrei ITSO, Universitatea Națională de Educație Fizică și Sport din Ucraina, președintele Academiei Olimpice din Ucraina cu raportul ”Sportul olimpic și cultura”.

5. Potop Vladimir (România), doctor habilitat, profesor universitar cu raportul ”Analiza cantitativă și calitativă a performanței sportive în gimnastică artistică pe baza criteriului biomecanic”.

6. Braniște Gheorghe (Moldova), doctor, conferențiar universitar, șeful catedrei Bazele teoretice ale culturii fizice cu raportul "Jocurile Olimpice și Mișcarea Olimpică: dimensiuni educative și umanistice"

La ședințele pe secțiuni au participat peste 70 de persoane cu titluri științifice, precum și specialiști ai diferitelor domenii științifice, care se ocupă nemijlocit de problematica discutată la Congresul Științific Internațional. În timpul lucrărilor congresului, participanții au prezentat rapoarte și comunicări, ce se disting printr-un înalt nivel științific și aplicativ.

Laitmotivele forumului le-au constituit următoarele subiecte: pregătirea sportivilor la diferite etape ale antrenamentului multianual, starea sănătății națiunii, aspecte ale Mișcării olimpice contemporane.

În contextul tematicii discutate, au fost abordate și o serie de probleme ale sistemului de pregătire profesională a specialiștilor competitivi în domeniul sportului, al educației fizice recreative, de reabilitare, al culturii fizice adaptive, al olimpismului, precum și oportunitatea actualizării acestora.

La congres au fost prezentate 50 de comunicări, iar materialele acestuia au fost publicate în culegerea de articole. Prezentarea materialelor forumului în variantă electronică și tipărită permite a lărgi considerabil câmpul de informare al congresului.

Congresul confirmă necesitatea organizării forumurilor științifice internaționale în cadrul instituțiilor de învățământ superior de cultură fizică și sport ale țărilor-membre ale Asociației Internaționale a Universităților de Cultură Fizică și Sport. Direcțiile prioritare ale activității acestora trebuie să fie nu doar oferirea unei platforme pentru discuții și schimb de experiență avansată, dar și căutarea unor noi forme de colaborare științifică la nivel de instituții, domenii concrete de activitate, personalități, la nivel internațional, inclusiv colaborarea dintre savanții tineri, care să pună baza unei realizări de mare valoare a potențialului de creație.

Astfel, participanții la congres susțin ideea că olimpismul și mișcarea olimpică, aspectele filosofice, socioeconomice, juridice și manageriale ale culturii fizice, educația fizică în sistemul de învățământ, pregătirea profesională a cadrelor, tehnologiile inovaționale și bazele științifico-metodice ale sistemului contemporan de pregătire a sportivilor, precum și medicina sportivă, kinetoterapia și cultură fizică recreativă sunt elemente constitutive ale sistemului modelului național, dar și internațional al culturii fizice și sportului, care necesită, pe baze științifice, a fi studiate și perfecționate în permanență.

**The final resolution
of the V-th International Congress “Sport. Olympism. Health”, 16-18 September 2021**

On the 16-18 of September in Chisinau, at the State University of Physical Education and Sport was held the International Scientific Congress “Sport. Olympism. Health” with representatives from university centers from Republic of Moldova, Romania, Russia, Ukraine and Belarus.

The scientific forum took place under the patronage of the International Olympic Committee and the International Association of the Universities of Physical Education and Sport. The organizers of the Congress were the Ministry of Youth and Sport, Ministry of Education, the State University of Physical education and Sport and the Olympic Academy of the Republic of Moldova.

The following issues were decided to be discussed at the Congress: sport and health, theoretical and methodical bases of sportsmen’ training, Olympism as a philosophy of life, healthy lifestyle, social, cultural moral, psychological and organizational aspects of the problem, the innovative technologies of sportsmen’s training, biomechanical means in the sportive practice and physical health-improving activity; psychological problems of sports activity, management and legal assurance in sport, the theoretical and methodological bases of recreative rehabilitation and adaptive physical culture, Olympism and Paralympism; health-improving and prophylactic activity among the children and youth in the educational establishments, socioeconomic, managerial and legal aspects of the Olympic Movement.

At the plenary meeting of the forum made their greeting speech:

1. Veaceslav Manolachi (Moldova), dr. habil., university professor, rector of the State University of Physical Education and Sport with the following report: “Bioenergy of maximum effort at the pre-competitive and competitive stages in correlation with food consumption”
2. Platonov Vladimir (Ukraine), dr. habil., univ. professor, editor-in-chief of the “Science in Olympic Sport” magazine with the following report: “Sports science: information space and academic integrity”
3. Lubysheva Ludmila (Russia), dr. habil., univ. professor, editor-in-chief of the “Theory and Practice of the Physical culture” magazine with the following report: “Features of psychic burnout of Olympic sports athletes”
4. Bulatova Marina (Ukraine), dr. habil., univ. professor, head of the history and theory of the Olympic sports chair at the National University of Ukraine on Physical Education

and Sport, president of the Olympic Academy of Ukraine with the following report:
“Olympic sports and culture”

5. Potop Vladimir (Romania), dr. habil., univ. professor with the following report:
“Quantitative and qualitative analysis of sports performance in artistic gymnastics on biomechanical criteria”
6. Braniște Gheorghe (Moldova), PhD, assoc. prof., head of the Theoretical Bases of Physical Culture Chair with the following report: “Olympic games and Olympic movement: educational and humanistic dimensions”

More than 70 people became the participants of the section meetings, who have higher degrees and also specialists in various domains of scientific knowledge, closely connected with the discussed problems of the International Scientific Congress.

The participants of the Congress revealed a high scientific level of their reports and speeches.

The following issues have become as the leitmotif of the forum: the problems of the sportsmen’s training at the different stages of multiannual training, the nation’s state of health and the realities of the modern Olympic Movement.

In the context of discussed topics were revealed the problems of professional training system of the competitive specialists in sport, physical culture, recreative, rehabilitation and adaptive physical culture, Olympism and the expediency of its actualization.

About 50 articles were prepared for the Congress. The presented materials on the electronic and paper transmitters permit to widen substantially the sphere of the Congress.

The Congress confirms the necessity of holding the International Scientific forums on the basis of the leading higher educational establishments of physical education and sport. The priority directions of their activity must become not only the presentation of discussion platforms and changing of advanced experience but also the searching of new forms of interpersonal, interbranch and international scientific cooperation of young scientist, which can become as a foundation for more valuable realization of the creative potential.

Thus, the participants in the Congress support the idea that Olympism and the Olympic movement, the philosophical, socioeconomic, legal and managerial aspects of physical culture, physical education in the education system, professional training of staff, innovative technologies and scientific-methodical bases of the contemporary training system. sports medicine, as well as sports medicine, physiotherapy and recreational physical culture are constituent elements of the national and international model system of physical culture and sports.

Итоговая резолюция VI-го Международного Научного Конгресса «Спорт. Олимпизм. Здоровье» 16-18 сентября 2021

В Кишинёве 10-12 сентября 2021 года, на базе Государственного университета физического воспитания и спорта был проведен VI-ый Международный Научный Конгресс «Спорт. Олимпизм. Здоровье», в котором приняли участие представители научных и образовательных центров Молдовы, Румынии, России, Украины и Беларуси.

Научный форум проводился под патронажем Международного Олимпийского Комитета и Международной Ассоциации Университетов Физической Культуры и Спорта. Организаторами конгресса выступили Министерство образования и просвещения, Государственный Университет Физического Воспитания и Спорта, Олимпийская академия Республики Молдова.

В рамках Конгресса было предусмотрено обсуждение проблем по следующим тематическим направлениям: спорт и здоровье; теоретико-методологические основы подготовки спортсменов; олимпизм как философия жизни; здоровый образ жизни: социально-культурные, нравственно-психологические и организационные аспекты; инновационные технологии в подготовке спортсменов; психологические аспекты спортивной, рекреационной и реабилитационной деятельности; менеджмент и правовое обеспечение в спорте; теоретико-методологические основы рекреационной, реабилитационной и адаптивной физической культуры; олимпизм и паралимпизм; оздоровительная и лечебно-профилактическая деятельность в образовательной сфере; социально-экономические, управленческие и правовые аспекты олимпийского движения.

На пленарном заседании форума выступили:

1. Манолаки Вячеслав (Молдова), доктор хабилитат, профессор, ректор Государственного университета физического воспитания и спорта с докладом: «Биоэнергетика максимальных усилий на предсоревновательном и соревновательном этапах во взаимосвязи с потреблением пищи»

2. Платонов Владимир (Украина), доктор хабилитат, профессор, главный редактор журнала «Наука в олимпийском спорте» с докладом: «Спортивная наука: информационное пространство и академическая добросовестность»

3. Лубышева Людмила (Россия), доктор, профессор, главный редактор журнала «Теория и практика физической культуры» с докладом: «Особенности психологического выгорания спортсменов в олимпийском спорте»

4. Булатова Марина (Украина), доктор, профессор, заведующая кафедрой истории и теории олимпийского спорта Национального Университета Физического Воспитания и Спорта

Украины, президент Олимпийской Академии Украины с докладом: «Олимпийский спорт и культура»

5. Потоп Владимир (Румыния), доктор, профессор, с докладом: «Количественный и качественный анализ спортивных результатов в спортивной гимнастике на основе биомеханических критериев»

5. Браниште Георге (Молдова), кандидат педагогических наук, доцент, начальник кафедры Основы теории физической культуры с докладом: «Олимпийские игры и Олимпийское движение: воспитательные и гуманитарные ценности»

Участниками секционных заседаний стали более 70 специалистов различных областей научных знаний, непосредственно связанных с обсуждаемой на Международного Научного Конгрессе проблематикой. В процессе Конгресса его участниками был продемонстрирован высокий уровень докладов и сообщений.

Лейтмотивом форума стали проблемы: подготовки спортсменов на различных этапах их многолетней тренировки, состояния здоровья нации, реалий современного олимпийского движения.

В контексте обсуждаемой тематики была затронута и проблема профессиональной подготовки конкурентоспособных специалистов в области спорта, физического воспитания, рекреационной, реабилитационной и адаптивной физической культуры, а также целесообразности ее актуализации.

На Конгресс было представлено более 50 статей. Представление материалов форума на электронном и бумажном носителях, позволяет существенно расширить информационное поле Конгресса.

Конгресс подтверждает необходимость проведения международных научных форумов на базе ведущих высших учебных заведений по физической культуре и спорту стран-участниц Международной Ассоциации Университетов Физической Культуры и Спорта. Приоритетными направлениями их работы должны стать, не только предоставление платформы для дискуссий и обмена передовым опытом, но и поиск новых форм межличностного, межотраслевого и международного научного сотрудничества, в том числе и молодых ученых, что может стать основой для более полноценной реализации творческого потенциала.

Участники Конгресса поддерживают идеи олимпизма и олимпийского движения, философские, социо-экономические, юридические и управленческие аспекты физической культуры, физического воспитания в образовательной системе, профессиональную подготовку кадров, инновационные технологии и научно-методические основы современной системы подготовки спортсменов, а также спортивную медицину, кинетотерапию и оздоровительную

физическую культуру как составные элементы национальной и международной модели физической культуры и спорта.